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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

تشکر
جناب آقای حاج احمد ناطق نوری 
ریاست محترم فدراسیون بوکس

بدینوســیله از حضور و شرکت در مراسم ختم مرحومه مادرم نهایت 
تشکر و قدردانی خود و بستگانم را حضورتان تقدیم داشته، سلامتی 

و طول عمر جنابعالی را از خداوند متعال خواستاریم.

عباس ملک محمدی و اقوام

جناب آقای مهندس مقصودی و برادر 
گرامیتان جناب آقای علی مقصودی

بدینوســیله از شرکت در مراسم ختم مرحومه مادرم و ارسال تاج گل 
زیبایی که ارسال نمودید نهایت تشکر و قدردانی را می نمائیم.

عباس ملک محمدی و اقوام

بدینوسیله از کلیه دوستان، شرکت کنندگان و اقوام، خصوصاً انجمن 
پیشکسوتان بوکس کشور- هیئت بوکس استان تهران- اعضاء محترم 
کمیتــه داوران و مربیان و قهرمانــان و همچنین حضور آقایان 
ناخدا اردلان- نهــرودی- مهندس ابطحی- 
مهندس غلامی- محمود مساعدیان و کاظم 
صنعتی که در مراسم ختم مرحومه مادرم شرکت نموده اید نهایت 

تشکر و قدردانی را می نمایم.
عباس ملک محمدی

قیمت بازارنوع سکه
1/115/000 تومانسکه تمام طرح جدید
1/116/000 تومانسکه تمام طرح قدیم

569/000 توماننیم سکه
299/000 تومانربع سکه

187/000 تومانگرمی
113/944 تومانهر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3551 توماندلار
4060 تومانیورو
4742 تومانپوند

1221 تومانلیر ترکیه
972 توماندرهم امارات

مدیرعامل آب و فاضلاب کشــور با بیان اینکه در قانون تاکید شده 
خرید انشعاب و تعرفه ها سالانه می تواند افزایش یابد، گفت: هزینه خرید 

انشعاب آب هیچ افزایشی نداشته است.
به گزارش خبرگزاری فارس، حمیدرضا جانباز در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه گفته می شــود هزینه انشــعاب برق 40 تا 50 درصد افزایش یافته آیا این 
موضوع در خصوص انشعاب آب نیز رخ داده است، گفت: علیرغم اینکه در قانون 
تاکید شــده سالانه تعرفه های آب و انشعاب آب می تواند افزایش یابد باید بگویم 
که دلیل افزایش نیافتن انشعاب آب را نمی دانم بنابراین باید اذعان کنم که فعلا 

هیچ افزایشی در هزینه انشعاب آب صورت نگرفته است.
وی با اشــاره به اینکه کیفیت آب تهران روزانه پایش می شــود در خصوص 
نصب دستگاه های تصفیه آب گفت: کیفیت آب در شهر تهران از مطلوبیت بالایی 
برخوردار اســت چرا که روزانه آب تهران از سوی وزارت بهداشت پایش می شود 
بنابراین دســتگاه های تصفیه کننده آب موجب برخی مشکلات می شود بنابراین 

باید نظارت بیشتری بر روی این دستگاه ها صورت گیرد.
مدیرعامل آب و فاضلاب کشــور در خصوص اینکه گفته می شود قرار است 
توزیع آب به شهرداری ها محول شود، گفت: این موضوع توزیع آب توسط شهرداری 
موضوع تازه ای نیست و در حد یک پیشنهاد بوده اما باید اذعان کنم که این موضوع 

مربوط به کشورهای پرآب می شود و برای این کشورها خوب است.
جانباز در خصوص اینکه آیا در تابســتان نوبت بندی آب در شهرها رخ داد یا 
خیر، گفت: علیرغم اینکه درجه دمای هوا امسال نیم تا یک درجه افزایش یافته 
است خوشبختانه مدیریت خوبی در تامین آب صورت گرفت و در اوج مصرف آب 

در اواخر تیرماه باز هم در کشور قطعی آب برنامه ریزی شده نداشتیم.

یک مسئول:
هزینه خرید انشعاب آب

 افزایش نیافته است

رسانه انگلیسی رویترز نوشت: 
زائر  میلیون  تنها حــدود 1/86 
در مناســک حج امسال شرکت 
اقتصادی  کار  و  و کسب  کرده اند 
افت  نیز 50 درصد  با حج  مرتبط 

کرده است.
به گزارش خبرگــزاری فارس به 
نقل از رویترز، با توجه به کاهش بسیار 
شمار زوار بیت الله الحرام، شرکت های 
سعودی ارائه دهنده خدمات به زائران 

متضرر شده اند.
تنها  می گویند  عربستان  مقامات 
حدود 1/86 میلیون زائر در مناســک 
حج امسال شرکت کرده اند که از این 
تعداد 1/3 میلیون نفر زائرانی هستند 
که از خارج عربســتان در حج شرکت 
کرده اند و این رقم از سه میلیون نفری 
که در سال های اخیر در حج شرکت 

می کردند، بسیار کمتر است.
مروان عباس شعبان، رئیس کمیته 

ملی حج و عمره رژیم سعودی گفت: 
تعداد زائران خارجی حدود 20 درصد 
و تعداد زائران ســعودی نیز به نصف 
یافتــه اســت. همچنین در  کاهش 
مجموع کسب و کار اقتصادی مرتبط با 
حج شاهد افت 50 درصدی بوده است.
علی الهیرابی، جواهرفروشــی در 
شهر مکه می گوید؛ آنهایی هم که به 
حج آمده اند، کمتر خرج می کنند. »آنها 
اما وضعیتشان شبیه زمانی  می آیند، 

نیست که در جهان صلح وجود داشت... 
مشکل کشورهای عربی هستند.«

عربستان ســعودی و بسیاری از 
همســایگان عربش از کاهش قیمت 
نفت در جهان رنج می برند که ســبب 
کاهش بودجه دولتی، دســتمزدها و 
ولخرجی های داخلی آنها شده است. 
وجود جنگ در نقــاط مختلف غرب 
آسیا نیز بر تعداد حاجیان در مناسک 
حج تأثیر گذاشــته اســت. به نوشته 

این گزارش، مقامات عربستان دلایل 
مختلفی برای کاهش تعداد زوار ارائه 
می دهند. یکــی از دلایل اصلی عدم 

حضور زائران ایرانی است.
تلاش  رویترز  خبرگــزاری  البته 
کرده است تا دلیل این کاهش حضور 
را به مســائل سیاسی و اعدام روحانی 
شیعه آیت الله نمر مرتبط کند درحالی 
که این اتفاق بــه دنبال فاجعه منا و 
عدم تضمین سعودی ها برای حفاظت 

از جــان و امنیت زائــران ایرانی رخ 
داده اســت.این خبرگــزاری در ادامه 
می نویسد؛ تهران، ریاض را برای عدم 
تأمین امنیت زائران پس از فاجعه منا 
سرزنش می کند. اما عربستان مدعی 
است که امنیت زائران طی سال های 
اخیر بهبود یافته است. رئیس کمیته 
ملی حج و عمره عربستان ادعا می کند 
معمولاً حجاج ایرانی هفت درصد زائران 

خارجی را تشکیل می دهند.

اتاق  انرژی  کمیسیون  رئیس 
اینکه  بیان  بــا  تهران  بازرگانی 
برنامه ششــم توسعه  در لایحه 
در  درصدی   8 اقتصادی  رشــد 
کشور پیش بینی شده است گفت: 

رسیدن به این رشد محال است.
فارس  به گــزارش خبرگــزاری 
منصور معظمی دیروز در هجدهمین 

جلسه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران به جایگاه حوزه انرژی در لایحه 
برنامه ششم توسعه اشاره کرد و گفت: 
یکی از پیشران های جدی توسعه بخش 
انرژی اســت و اگر نگاه خاصی به آن 
وجود نداشته باشد اهداف برنامه ششم 

توسعه محقق نمی شود.
وی با اشــاره به اینکه در لایحه 

برنامه ششم توسعه رشد اقتصادی 8 
درصدی پیش بینی شده است، گفت: 
این رشــد نیازمنــد ملزومات خاص 
خودش است که به نظرم با این لایحه 
رسیدن به رشد اقتصادی 8 درصدی 

محال است.
عضو کمیسیون انرژی اتاق تهران 
گفت: شرایط رشد اقتصادی 8 درصدی 

اصلا در کشور وجود ندارد.
وی با بیان اینکه کمیسیون انرژی 
اتــاق معتقد به ادغــام وزارت نفت و 
انرژی اســت، گفت: نتیجه وجود این 
دستگاه های دیوان سالار تبدیل شدن 
ما به پرمصرف ترین کشــور در بحث 

انرژی است.
معظمی تصریــح کرد: همچنین 

کمیسیون انرژی اتاق تهران معتقد به 
ایجاد نهاد رگولاتوری به صورت کلان 
برای کشــور و به صورت خاص برای 

بخش انرژی است.
وی بیان داشــت: این امر با هدف 
تثبیت جایگاه سیاست گذاری و فاصله 
گرفتن از امور تصدی گری غیرضروری 

در دستور کار قرار گیرد.

عضو هیئت نمایندگان اتاق تهران 
بیان داشــت: تأســیس شرکت های 
دانش بنیان در داخل کشور با مشارکت 
شرکت های خارجی به منظور افزایش 
درون زایی اقتصاد کشور یکی دیگر از 
پیشنهادات کمیسیون انرژی اتاق به 
دولت در لایحه برنامه ششــم توسعه 

است.

کالاهای  بــر  نظارت  معاون 
سازمان  خدمات  و  ســرمایه ای 
حمایت از آغاز اجرای طرح نظارتی 
دوم  نیمه  در  نوشــت افزار  ویژه 
ماه در سراسر کشور  شــهریور 

خبر داد.
وحید منایی در گفت وگو با فارس 
اظهار داشــت: در آستانه شروع سال 
تحصیلی و افزایش تقاضا برای خرید 
لوازم التحریر، طرح نظارتی نوشت افزار 
با همکاری ســازمان صنعت، معدن 
و تجارت اســتان ها از تاریخ پانزدهم 
شهریور ماه به مدت یک ماه در سراسر 
کشور اجرا می شود و تا پانزده مهر ماه 

سال جاری هم ادامه خواهد داشت.
وی لزوم بهره گیــری از ظرفیت 
اتحادیه های  و  تولیــدی  انجمن های 
صنفــی در دو بخش نظارت بر تامین 
و فــروش را از جملــه اقدامات مهم 
ســازمان حمایت عنوان و بیان کرد: 
بر عملکرد واحدهــای اصلی و عمده 
تولیدکننــدگان و واردکنندگان اقلام 
مذکــور در زمینه تامین نیــاز بازار، 
رعایت  قیمت ها،  غیرمنطقی  افزایش 
ضوابط عمومی قیمت گذاری و توزیع 
از قبیل صدور فاکتور فروش و کنترل 
کمــی و کیفی کالاهــای وارداتی و... 

نظارت لازم صورت می پذیرد.
معــاون نظــارت بــر کالاهــای 
سرمایه ای و خدمات سازمان حمایت 

ادامه داد: در بخش نظارت بر فروش نیز 
با توجه به حراج های فصلی و تخفیفات 

اعمالی، بــر فعالیت عرضه کنندگان و 
غرفــه داران مطابق با قانون و مقررات 
نظام صنفی نظارت کامل و مســتمر 

صورت می گیرد.
نوشــت افزار  با  برخــورد  منایی 
غیراســتاندارد و قاچــاق در کشــور 
را از دیگــر اولویت هــای ایــن طرح 
دانســت و خاطرنشان کرد: خودکار و 
مداد وارداتی  باید اســتاندارد لازم را 
داشته باشــند بنابراین با نوشت افزار 
غیراستاندارد و قاچاق در کشور برخورد 
می شود همچنین بازرسی ها در قالب 
گشت های مشترک با سایر دستگاه های 
نظارتی از جمله سازمان ملی استاندارد 

ایران انجام می گیرد.
وی تصریح کرد: تمامی واحدهای 
صنفی مربوطه موظف به نصب قیمت 
کالا و نرخ نامــه در معرض دید عموم 
هســتند و هموطنان نیــز در صورت 
مواجهه با هرگونه تخلف احتمالی اعم 
از گرانفروشی، عدم نصب قیمت، عدم 
صدور صورتحساب و غیره می توانند با 
سامانه 124 واحد رسیدگی به شکایات 
مردمی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان ها در سراسر کشور تماس گرفته 
و شــکایت خــود را مطرح و مطمئن 
باشند که نتیجه رسیدگی و اقدام به 

شاکی اعلام خواهد شد.

معاون سازمان حمایت از مصرف کنندگان خبر داد

اجرای طرح نظارت بر بازار نوشت افزار در آستانه بازگشایی مدارس

یــک کارشــناس اقتصادی 
و  بازرگانی  وزارتخانه های  گفت: 
اقتصاد سعی کردند با کنترل هایی 
همچون شبنم، کارت سبز و برگ 
ســبز قاچاق را کنترل کنند ولی 
شکست این طرح ها نشان دهنده 
نبود عزم جدی برای مبارزه با این 

مشکل است.
 محمد حسین فاتحی در گفت وگو 
با فارس با بیان اینکه مبارزه با فســاد 
نیازمند توجه به منافع ناشی از فساد 
و دستگیری یا مجازات متخلف است، 
گفت: اگر در نتیجه فساد مبالغی که 
عاید فرد می شــود بیشتر از احتمال 
دســتگیری و میزان مجازات باشــد 
قطعا آن جرم نه تنها متوقف نخواهد 

شد بلکه افزایش خواهد یافت.

وی ادامه داد: این جرایم هر چند 
که مبالغ زیادی داشته باشند اما باز هم 
بازدارنده نخواهند بود و از سوی دیگر 
نیز نظام های کنترلــی و نظارتی که 
احتمال دستگیری را افزایش می دهند 

باید قوی عمل کنند.
فاتحی تصریــح کرد: ورود برخی 
کالاها آزاد اســت و مصــرف قانونی 
دارند که بایــد از گمرک عبور کرده 
و عوارض پرداخت کنند اما زمانی که 
به هر شــکلی از مرز می گذرند و وارد 
کشــور می شوند دیگر کنترلی بر آنها 

صورت نمی گیرد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: 
وزارت بازرگانی و وزارت اقتصاد سعی 
کردند از طریق کنترل هایی همچون 
شبنم و کارت سبز و برگ سبز و امثال 

آنها این موارد را کنترل کنند اما انجام 
نشد که این امر نشان می دهد نهادها 
و سازمان های درگیر این موضوع اراده 
جدی برای مبارزه با این معضل ندارند.
وی در پاســخ به پرسشی درباره 
ادعای نهادهای مسئول مبنی بر هزینه  
بالای تجهیزات و زیرساخت های مبارزه 
بــا قاچاق هم گفــت: این صحبت ها 
بهانه اســت، حتی اگــر از این موارد 
چشم پوشی کنیم روش های دیگری نیز 
هست که باید از آنها استفاده کرد چرا 
که کشور ما دارای مرز آبی وسیعی در 
جنوب و مرزهای ناامنی در شرق و تا 
حدودی در غرب است که همه اینها 
مبادی هســتند که توان کنترل آنها 
با تجهیزات متعارف مانند اســکنرها 

وجود ندارد.

فاتحــی اضافه کــرد: روش های 
زیــادی همچون اســتفاده از تصاویر 
ماهــواره ای، پهبــادی و غیره وجود 
دارد که امکان کشــف و برملاسازی 
این فســادها را امکانپذیر می کند، اما 
حجم آنها بســیار بالاســت و آن قدر 
سازمان یافته اســت که مبارزه با آن 
قطعا کار یک دولت یا نهاد نیســت و 
باید یک اراده قوی برای مبارزه با آن 

به وجود بیاید.
گفتنی است »شــبنم« و »ایران 
کد« طرح هایی بودنــد که در دولت 
قبل مسیر کالاهای وارداتی را از مرز 
تا فروشگاه ها ثبت می کرد اما با روی 
کار آمــدن دولت یازدهم این طرح ها 
مســکوت ماند و شرایط مجددا برای 
گسترش واردات کالای قاچاق هموار 

شــد، به طوری که اواســط  آبان ماه 
سال 92 براســاس بخشنامه گمرک، 
حذف دریافت ایران کد و برچســب 
شبنم در ســامانه ثبت سفارش بطور 

رسمی ابلاغ شد.
محمدرضا نعمت زاده پیش از آن 
در برنامــه زنده تلویزیونــی از برنامه 
جمع آوری شبنم و ایران کد خبر داده 
و گفته بود: طرح شبنم در مقابل قاچاق 
ضعیف بوده اســت وعمــلا به قاچاق 

رسمیت داده ایم.
وی افزود: ایران کد برای گمرک 
ایران مشکلات زیادی ایجاد کرده است 
و باعث ایجاد بروکراسی در گمرکات 

شده است.
وزیر صنعــت بــدون ارائه طرح 
جایگزین برای کنترل کالاهای وارداتی 

گفت: تصمیــم گرفتیــم و در حال 
جمع کردن ایران کد هســتیم. برای 
هر ایران کد باید یک برگه سبز صادر 
کنیم که این باعث بروکراسی شدیدی 

شده است.
نعمــت زاده در حقیقت با این کار 
شفافیت اقتصادی و کنترل بر واردات 
قاچاق را کاهــش داد ولی طرحی به 

جای آن معرفی نکرد.
این در حالی اســت که به گفته 
مســئولان گمرک، سالانه حدود 25 
میلیارد دلار واردات قاچاق به کشــور 
صورت می گیرد کــه بخش زیادی از 
این رقم از مبادی رســمی وارد کشور 
می شود و طرح هایی همچون شبنم و 
ایران کد می تواند در رهگیری و مبارزه 

با واردات قاچاق بسیار موثر باشد.

یک کارشناس اقتصادی:
توقف شبنم نشان دهنده فقدان عزم جدی برای مبارزه با قاچاق است

معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی گفت: دولت اخیرا برای 
حمایت از کسب و کار، اجازه داد طی 6 سال، هزینه های انشعاب 

برق افزایش یافته و به تدریج به قیمت تمام شده برسد.
هوشنگ فلاحتیان در گفت  وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ به این 
ســوال که گفته می شود حق انشعاب در چند روز گذشته افزایش یافته 
است،  گفت: قانون حمایت از صنعت برق کشور وزارت نیرو را مکلف کرده 
است که هزینه های انشعاب را به نحوی اخذ کند تا از متوسط قیمت تمام 

شده آن کمتر شود.
وی ادامــه داد: وزارت نیرو در این بــاره با دولت رایزنی کرد و دولت 
نیز با نگاه مثبت اعلام کرد که به منظور حمایت از فضای کســب و کار 

هزینه های انشعاب در طی 6 سال به تدریج به قیمت تمام شده برسد.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی در پاسخ به این سؤال که به هر 
حال هزینه های انشعاب برق با این حساب افزایش یافته است، اظهار داشت: 
این موضوع در شهرها و روستاها متفاوت و به عنوان مثال در روستاها یک 

دهم درصد قیمت تمام شده افزایش یافته است.

معاون وزیر نیرو:
حق انشعاب برق گران می شود

مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران گفت: یکپارچگی تمامی 
سرویس های موبایل و ثابت و ادغام همراه اول با مخابرات ایران 
انجام می شود و سپس برای تمامی خدمات تنها یک قبض صادر 

خواهد شد.
به گزارش فارس، رسول سرائیان در مجمع عمومی فوق العاده صاحبان 
ســهام شرکت مخابرات ایران برنامه 5 ساله این شرکت را تشریح کرد و 

گفت: این برنامه از اردیبهشت 95 تا اردیبهشت 1400 اجرا می شود.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران توضیح داد: در سال 95 یکپارچه سازی 
آغاز می شود. در سال 96 یکپارچه سازی خاتمه می یابد. در سال 96 تا 98 
بخش همراه و ثابت ادغام می شوند و از سال 98 تا 1400 شرکت پیشرو 

دیجیتال با برند واحد و هیئت مدیره واحد تشکیل خواهد شد.
وی افزود: در سال 1400 با یکپارچه شدن شرکت مخابرات ایران یک 
مرکز صورت حساب گیری، یک مرکز تماس، یک مرکز فعال سازی و یک 
مرکز فروش برای تمام سرویس های همراه و ثابت وجود خواهد داشت و 

برای تمام نیازهای مشتری تنها یک قبض صادر می شود. 
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران با ارائه گزارشی از عملکرد 4 ماهه 
تیم جدید مدیریتی شــرکت مخابرات ایران، اعلام کرد: طرح مطالعاتی 
برنامه پنج ساله مخابرات از سال 90 شروع شده است و در این مطالعات 
مشخص شد شرکت هایی که شرایط شرکت مخابرات ایران را داشته اند، 

5 تا 10 سال قبل این مسیر را رفته اند.
شرکت های زیرمجموعه همراه اول ساماندهی می شوند

رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران گفت: طبق تکلیف سهامدار 
عمــده، پس از کاهش حدالامکان تعداد شــرکتهای مخابرات اســتانی، 
ساماندهی شرکت های زیرمجموعه شرکت مخابرات ایران نیز در دستور کار 
است. در همین راستا برات قنبری نیز در این نشست با اعلام دستور کار 
انحلال 30 شرکت مخابرات استانی و ادغام با شرکت مخابرات ایران، اظهار 
داشت: تکلیف سهامدار عمده شرکت مخابرات ایران کاهش تعداد شرکت ها 
تا حد ممکن است. رئیس هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران افزود: پس 
از کاهش تعداد شرکت ها که با انحلال شرکت های مخابرات استانی انجام 
می شود، ساماندهی شرکت های زیرمجموعه شرکت های مخابرات نیز در 
دســتور کار است که در این راستا شرکت های زیرمجموعه همراه اول نیز 
ساماندهی خواهند شد. وی گفت پس از ادغام شرکت های مخابرات استانی، 

ادغام همراه اول با شرکت مخابرات ایران در سال 97، انجام خواهد شد.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:
قبض موبایل و تلفن ثابت

 یکی می شود

یک مسئول:
بانک ها بسیاری از تسهیلات را

به شرکت های وابسته به خود می دهند
رئیس شورای عالی کانون مشاوران سرمایه گذاری بانکی با انتقاد از 
عملکرد بانک ها در نحوه پرداخت تسهیلات به طرح ها گفت: بسیاری 
از تســهیلات بانکی به طرح هایی پرداخت می شود که امکان سنجی 

نشده است.
به گزارش خبرنگار ما، سیامک صمیمی دهکردی در نشست خبری اظهار 
داشت: طبق قانون، ناظر بر طرح های بانکی نباید ذی نفع باشد در حالی که الان 
سیستم بانکی خودش در طرح ها ذی نفع است و در قالب قرارداد مشارکت در 

طرح ها شراکت می کند. بنابراین بانک دیگر نباید ناظر هم باشد.
وی افزود: کانون مشــاوران ســرمایه گذاری بانکی در سال 86  و با هدف 

کمک به ارائه تسهیلات شفاف و دقیق به طرح ها تاسیس شد.
صمیمی دهکردی ادامه داد: وظیفه کانون مشاوران بانکی، امکان سنجی و 
نظارت بر طرح هایی است که بانک ها می خواهند به آن طرح ها تسهیلات بدهند.
وی با بیان اینکه کانون مشــاوران بانکی چون در طرح ها ذی نفع نیست 
بنابراین می تواند نظارت خوبی بر طرح ها اعمال کند افزود: تاکنون صلاحیت 
280 مشــاور تعیین تکلیف شــده و البته صلاحیت بعضی از آنها هم تایید 

نشده است.
صمیمی با اشاره به اینکه به بانک ها بخشنامه شده که از مشاوران کانون 
جهت امکان ســنجی طرح ها اســتفاده کنند افزود: متاسفانه اغلب بانک ها از 
مشاوران کانون استفاده نمی کنند و خودشان شرکت تشکیل می دهند و کار 
مشــاوره و نظارت را به همین شرکت واگذار می کنند در حالی که این اقدام 
صحیح نیست چون بانک و آن شرکت هر دو در طرحی که قرار است تسهیلات 
دریافت کند ذی نفع هســتند بنابراین شرکت مزبور صلاحیت امکان سنجی و 
نظارت مستقل بر طرح را ندارد. وی تاکید کرد متاسفانه بسیاری از طرح های 

بانکی توسط مشاوران ذی صلاح امکان سنجی نمی شود.
رئیس شــورای عالی کانون مشــاوران بانکی ادامه داد: بیش از 80 درصد 
معوقات بانکی به این دلیل است که طرح ها از ابتدا امکان سنجی دقیق نشده 
است.وی با بیان اینکه کمتر از 3 درصد طرح های بانک ها توسط مشاوران کانون 
امکان سنجی شده و بقیه طرح ها امکان سنجی نشده است گفت:  معوقات بانکی 
طرح هایی که توسط کانون مشاوران امکان سنجی شده حدود 5 درصد است.

صمیمی دهکردی به بی توجهی بانک ها به مشــاوره کانون اشــاره کرد و  
افزود: موردی بوده اســت که مشاور پس از امکان سنجی اعلام کرده که طرح 
مورد نظر بانک قابلیت دریافت تسهیلات را ندارد ولی بانک خطاب به مشاور 
گفته نامه ات را پس بگیر و بعد از آن هم به طرح مزبور تسهیلات داده است.

وی ادامه داد: یک بانک دولتی حتی یک شرکت نگهبانی را به شرکت مشاور 
تبدیل کرد که با این اقدام بانک دو تخلف رخ داده است اول اینکه این شرکت 
اساسا صلاحیت کار مشاوره را نداشته است و دیگر اینکه استقلال مشاور در 
این زمینه زیر ســؤال است.وی گفت: متاسفانه برخی بانک ها بخشنامه صادر  
کرده  اند که تمام طرح ها باید به شــرکت های مشخصی واگذار شود در حالی 

که این کار انحصار است و خلاف می باشد.
ســعید داوری فر یکی دیگر از مسئولان کانون مشاوران بانکی هم گفت: 
نظارت بر قرارداد توسط یکی از طرفین ذی نفع در قرارداد مغایر با تمام اصول 
حقوقی اســت این در حالی است که بانک ها این اقدام را انجام می دهند. وی 
همچنین اظهار داشت: مدیران برخی بانک ها برای تخصیص اعتبار به برخی 
طرح ها تحت فشــار قرار می گیرند که علت این امر این اســت که بانک هم 
مشاوره می دهد و هم نظارت می کند بنابراین در این وضعیت احتمال انحراف 

منابع وجود دارد.

*اوراق سلف گندم با پشت سر گذاشتن مراحل اداری در هیئت پذیرش 
بورس کالا، آماده انتشار است تا تامین مالی 2650میلیارد تومانی شرکت 
بازرگانی دولتی به عنوان بزرگترین تامین مالی بخش کشاورزی ایران 
از دریچه بازار ســرمایه صورت گیرد. به گزارش روابط عمومی و امور 
بین الملل بورس کالا، اوراق سلف موازی استاندارد گندم با نام و معاف 
از مالیات بوده و با سررسید 6 ماهه و با نرخ بازده 10 درصدی معادل 
سود 20 درصد سالانه منتشر می شود. نرخ بازخرید بازارگردان نیز روز 
شــمار معادل 19درصد در سررسید سالانه تعیین شده است. متعهد 
پذیره نویسی در انتهای دوره پذیره نویسی هم صندوق سرمایه گذاری یکم 
کارگزاری بانک کشاورزی است که علاوه بر این عهده دار بازارگردانی طی 
مدت عرضه تا سررسید نیز است. ناشر این اوراق شرکت مادر تخصصی 
بازرگانی دولتی ایران، مشاور عرضه کارگزاری بانک کشاورزی، ضامن 
اصل و بازده اوراق در سررسید نیز دولت جمهوری اسلامی ایران، خزانه 
داری کل و ســپس بانک کشاورزی هستند.همچنین شرکت بازرگانی 
دولتی ایران تعهد کرده است که تمام گندمی که به صورت غیریارانه ای 
در کشور به فروش می رساند را از این به بعد به دلیل انتشار اوراق سلف 
و کشف قیمت مناسب، از طریق بورس کالای ایران عرضه و به فروش 
برساند که این گندم حجمی معادل سالانه 3 میلیون تن خواهد بود. به 
این ترتیب با عرضه گندم غیریارانه ای در بورس کالای ایران و براساس 
ماده 17قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی جدید، خریداران آزاد گندم 
و شــرکت بازرگانی دولتی با ورود به بورس کالا از برگزاری مناقصه یا 

مزایده و تشریفات مربوط به آنها معاف می شوند.
* رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران از معاون روابط 
کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست لایحه اصلاح قانون 
کار را که دولت به مجلس ارسال کرد، به دولت بازگرداند تا نظرات 
شرکای اجتماعی اعمال شود. غلامرضا عباسی در گفت وگو با 
فارس، با بیان اینکه ارســال لایحه اصلاح قوانین کار از سوی 
دولت به مجلس بدون اخذ نظرات شــرکای اجتماعی، صحیح 
نبود، اظهار داشت: در این اصلاحیه نظرات بخش کارگری اعمال 
نشده است. وی افزود: احترام به سه جانبه گرایی یکی از مهم ترین 
دلایلی است که خواستار بازگشت اصلاحیه قانون کار از مجلس 
به دولت هستیم تا پس از اخذ نظرات، اصلاحیه تنظیم و تقدیم 

مجلس شورای اسلامی شود.
* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مرکز مخابرات 
پیام نور در تاریخ 24 شهریور ماه آغاز می شود.به گزارش روابط عمومی 
شرکت مخابرات استان تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی 
مشــترکین در مرکز مخابرات پیام نور با پیش شماره های 4440 الی 
4449، 4460 الی 4462، 4427، 4429، 4604 در محدوده خیابانهای 
باهنر، نیایش، باکری، اشــرفی اصفهانی به مدت 72 ساعت با اختلال 

همراه است.
* در شرایطی که امحای کالاهای قاچاق این روزها مورد تاکید 
مقام معظم رهبری است، دبیر انجمن تولیدکنندگان بیسکویت، 
شیرینی و شکلات می گوید شــیرینی و شکلات خارجی که 
به طور قاچاق وارد کشور شده در فروشگاه های زنجیره ای عرضه 
می شود.جمشید مغازه ای در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نسبت 
بالای واردات شیرینی و شکلات به شکل قاچاق نسبت به واردات 
رسمی، اظهار کرد: یکی از خواسته های ما جلوگیری از قاچاق 
در این حوزه اســت که این مواد غذایی بدون کنترل و نظارت 
وارد کشور نشوند که امیدواریم با فرمایشات جدید مقام معظم 
رهبری در خصوص امحای کالاهای قاچاق این امر محقق شود. وی 
با بیان این  که واردات رسمی ما در صنعت شیرینی و شکلات کم 
است، ادامه داد: این در حالی است که در فروشگاه های مختلف 
به وفور این مواد غذایی که مشابه داخلی نیز دارد دیده می شود.

یکــی از چالش برانگیزترین 
آمارهای  خصــوص  در  مباحث 
اقتصادی، تفاوت عددی اســت 
اعلام  واحدی  از شاخص های  که 
می شود. اختلاف عددی ای که بعضا 
چشمگیر و غیرقابل اغماض بوده 
و نه تنها در سیاست گذاری های 
باعث  می تواند  کشور  اقتصادی 
گمراهی شود بلکه اعتماد عمومی 
را نسبت به آمار رسمی کمرنگ 

خواهد نمود. 
هر چند از منظرقانونی مرکز آمار 
متولی اعلام آمار رسمی کشور بوده و 
ثبت آمار رسمی کشور دیگر از سوی 
بانک مرکزی صــورت نمی گیرد، اما 
عــدم دقت کافی در آمار این مرکز و 
شــائبه هایی در زمینه سیاسی بودن 
این آمارها مطرح شده، مرکز آمار را 
مورد انتقاد کارشناسان قرار داده است. 
ایــن موضوع از چنــان اهمیتی 
برخــوردار بود که حتی رهبر انقلاب 
نیز در دیدار روز گذشته خود با اعضای 
مرکز آمار، اختلاف در آمارهای مراکز 
آماری را »بلایی بــزرگ« خوانده و 
مختلف  مراکــز  گاهــی  افزودنــد: 
درخصــوص نرخ بیکاری یا نرخ تورم 
و رشــد اقتصادی، آمارهای متفاوتی 
بیان می کنند که این مسئله موجب 

ایجاد بی اعتمادی در مردم می شود.
رهبر انقلاب با اشاره به نادرست 
خواندن برخــی آمارهای دولت های 
قبلی توسط دولت های بعدی، افزودند: 
باید منشــأ این دوگانگی ها مشخص 
شــود؛ یعنی یا در آن دوره در بیان 
آمارها اشــکالی وجود داشــته است 
یــا در دوره ی پــس از آن؛ و در هر 
صورت، دســتکاری در آمارها که در 
معرض قضــاوت مردم فهیم نیز قرار 

دارد، گناهی کبیره است.
یکی از مــوارد تفاوت در آمارها، 
رشــد اقتصادی سال گذشته بود که 
توســط مرکز آمار مثبت یک درصد 
و توسط مرکز پژوهش های مجلس، 

منفی 0/4 درصد اعلام شد! 
مرکــز  مذکــور  گــزارش  در 
اشــاره  ابتدا  پژوهش هــای مجلس 
شــده که »مرکــز آمار ایــران، نرخ 
رشد اقتصادی ســال 1394 را یک 
درصد و رشد بخش های کشاورزی، 
نفت، صنعت، ســاختمان و خدمات 
را به ترتیب برابر با 5/4  3/6، منفی 
0/3، منفی 16/4 و 0/2 درصد اعلام 

کرده است.«
پس از این مرکــز پژوهش های 
مجلــس چنین نقد کــرد که: »ارائه 
آمار رشد اقتصادی سال 1394 بدون 

اینکه ارقام مطلق و رشــد دوره های 
مشابه سال قبل ذکر گردد مي تواند 
بــراي سیاســتگذاران، تحلیلگران و 
کاربران گمراه کننده باشد. در ضمن، 
بانک مرکزی برخلاف رویه سال های 
اخیر خود تاکنون برای سال 1394 
هیــچ رقمی اعلام نکرده اســت، اما 
گمانه زنی هــای غیررســمی حاکی 
از منفــی بودن نرخ رشــد اقتصادی 

برآوردی این نهاد است.«
پس از ایــن، مرکز پژوهش های 
مجلس حاصــل ارزیابی های خود را 
چنین تشــریح کرد: »برآورد مرکز 
پژوهش ها برای سال 1394 ،حاکی 
از رشــد 4/5 درصــد بــرای بخش 
کشــاورزی، رشــد 1/3 درصد برای 
بخش نفت، رشــد منفی 2/7 درصد 
برای بخش صنعت، رشد منفی 14/7 
درصد برای بخش ساختمان و رشد 

یک درصد برای بخش خدمات است. 
برآورد رشــد اقتصادی نیز در سال 
1394 در حــدود منفی 0/4 درصد 

است.«
ســؤالات مطرح شــده  نسبت 
به اعداد مربوط  به رشــد اقتصادی 
تنها یک نمونه از انتقادهایی اســت 
که از ســوی مراجع مختلف مطرح 
شــده اســت. در همین راستا آمار 
رشــد اقتصادی مربوط به سه ماهه 
اول سال 95 نیز از سوی تعدادی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی و 
فعالان بخش خصوصی با انتقادهایی 
مواجه شد. چراکه این تفاوت فاحش 
تنها منحصر به موضوع رشــد سال 
94 نیست، چه اینکه در اعلام رشد 
ســه ماهه نخست ســال جاری که 
رئیس جمهور آن را 4/4 درصد اعلام 
کرده بود، رشــد بخش صنعت 8/8 

درصد ذکر شــده است! حال سؤال 
اینجاســت که چگونه وقتی محسن 
وزیــر صنعت،  معاون  صالحی نیــا، 
معــدن و تجارت درخصوص رشــد 
صنعت در سال 94، آن را در مجموع 
منفی دانسته بود، طی سه ماه رشد 
چشــمگیر نزدیک 9 درصدی پیدا 

می کند؟ 
این آشــفتگی حتی بــه داخل 
مجموعه دولت نیز نفوذ کرده است، 
به عنــوان نمونه وزیر اقتصاد چندی 
پیش با اشاره به رشد اقتصادی 1/3 
درصدی کشور در سال 94 گفت: در 
سال 95 شــاهد رشد اقتصادی 4/4 
درصدی بودیم که در پی سیاست های 
دولت برای تشویق به تولید و کار بوده 
است،اما روزنامه شرق از قول مسعود 
نیلی گفته که سال گذشته با کاهش 

رشد اقتصادی روبرو بودیم! 

تشــویش آماری که هم اکنون 
گریبان آمار اقتصادی کشور را گرفته 
است همانطور که اشاره شد علاوه بر 
گمراه کردن سیاســتگذاران اقتصاد 
کشــور می تواند اعتمــاد عمومی را 
نســبت به آمار ها کاهش دهد، کما 
اینکــه برخی رفتارهای مســئولان 
دولتــی تقویت کننده ی همین روند 
می باشد. کارشناسان براین باورند که 
تناقضات و سانسورهای آماری توسط 
این نهادهای دولتی به جهت پوشاندن 
وضعیت نــا به ســامان اقتصادی و 
آمارسازی است، چه اینکه به عنوان 
نمونه رئیس پیشین مرکز آمار که از 
دولت قبل منصوب شده بود، در همان 
دوران دولت قبل طی یک نشســت 
خبری وضعیت اقتصادی کشــور را 
خــوب توصیف کرده بوده اما در این 
دولت همپای مواضع غیرواقعی آن – 
ماننــد قضیه خروج از رکود- بارها از 
دادن آمار رشد اقتصادی سر باز کرده 
و یا در نهایت آن را با تاخیر اعلام کرد. 
اعتقاد کارشناسان این است که مرکز 
آمار با دســتکاری در جزئیات رشد 
اقتصادی، رقم کلی آن را تحت تاثیر 
قرار داده و در نهایت آمار مناسب تری 
از رشد اقتصادی نسبت به سایر مراکز 

آماری می دهد. 

گزارش کیهان از آمارهای متناقض دولت

رئیس ســابق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه 
پذیرفتن ادعای دولت درباره کاهش آمار قاچاق ســخت است گفت: 
دولتمردان دقیقا به این اشــاره نمی کنند که با چه راهکاری موفق به 

کاهش 10 میلیارد دلاری کالای قاچاق شده اند.
فداحســین مالکی در گفت وگو با نسیم آنلاین درباره ادعای دولت مبنی بر 
کاهش قاچاق کالا اظهار کرد: ســؤال ما از مســئولین این است که چه تفاوتی 
با گذشــته ایجاد شــده و چرا مردم کاهش 10 میلیاردی آمار قاچاق را حس 
نمی کنند؟ دولتمردان دقیقا به این اشاره نمی کنند که با چه راهکاری موفق به 

کاهش 10 میلیارد دلاری کالای قاچاق شده اند.
رئیس سابق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز عنوان کرد: شاید دلیل 
این کاهش، سامانه ای است که در دولت قبل با همکاری گمرک و بانک مرکزی 
برای کاهش قاچاق تعبیه شد. اما ما آن زمان هم نگران بودیم که اگر راه قاچاق 
را از گمرک محدود کردیم، برای بقیه نقاط کشور باید چه برنامه داشته باشیم. 
شــروع به کار ســامانه ها در گمرک در کاهش قاچاق تاثیر می گذارد اما نه 10 

میلیارد دلار!
مالکی تصریح کرد: پذیرفتن ادعای دولت درباره کاهش 10 میلیارد دلاری 

آمار قاچاق سخت است، زیرا آنها باید براساس آمار و مستند این مسئله را اثبات 
کنند. کســی نمی تواند کتمان کند که 70 درصد کالای قاچاق کشور از طریق 
تهران توزیع می شود، که این مسئله هنوز هم وجود دارد و کم نشده چون کالای 

قاچاق از جاهای مختلف کشور به تهران می رسد.
وی افزود:  نمی توان عددی را برای میزان کاهش قاچاق اعلام کرد زیرا مبادی 
ورودی کالای قاچاق برای افراد سودجو بسیار متنوع است. اگر دولت مجوزهایی 
که وزارت صنعت برای واردات صادر می کند را کنترل کند تا تولید داخل آسیب 

نبیند، خیلی می تواند تاثیرگذار باشد ولی در حال حاضر این اتفاق نمی افتد.
رئیس ســابق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز در خصوص عملکرد 
دولت یازدهم در مبارزه با قاچاق کالا گفت: پیگیری نیروی انتظامی در این مدت 
بیشتر شده است. دســتگاه های تعزیراتی هم بهتر از گذشته عمل کرده اند اما 
دستگاه های دخیل در امر واردات کار خاصی را برای کاهش قاچاق انجام نداده اند.

مالکی عنوان کرد: در گمرک از زمان دولت گذشته قرار بود سامانه هایی نصب 
شود که امروز در برخی از گمرکها نصب شده است. قانون جدید مبارزه با قاچاق  
کالا و ارز هم که در دولت گذشته تدوین شده تاثیر خود را گذاشته اما آن چیزی 

که مشخص است یک مبارزه همه جانبه برای مبارزه با قاچاق اتفاق نیفتاده.

عدم عزم دولت برای مبارزه
وی خاطرنشــان کرد: دولت عزم چندانی برای مبارزه با قاچاق ندارد و حتی 
جلوی وارداتی که به تولید داخلی آســیب می زند را نمی گیرد. اگر دستگاه های 
دولتی مانند وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت اقتصاد روی این موضوع کار 
کنند که چرا 10 هزار واحد صنعتی ما هنوز تعطیل اســت، می بینند که علتش 

فروش نرفتن محصولاتشان است.
رئیس ســابق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: وقتی ما از ورود 
کالاهایی که مشــابه داخلــی آنها را داریم، جلوگیری کنیــم خود به خود  این 
کارخانه هــا راه می افتند. از همان ابتدای دولــت یازدهم عده ای از وزرا به دنبال 

مسکوت نگه داشتن قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بودند.
مالکی با اشــاره به وضعیت قانون جدید مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در 
دولــت قبل قانون در مجلس مصوب شــد اما تدویــن آئین نامه آن به دولت بعد 
سپرده شد، تا اگر مشکلاتی در قانون است در آئین نامه جبران شود. برخی از وزرا 
می خواستند همین قانون را هم اجرا نکنند. وی خاطرنشان کرد: زمانی صحبت از 
25 میلیارد دلار قاچاق کالا بود که هیچگاه رسما تایید نشد اما کالاهای قاچاقی 

که از گمرک وارد می شد، در آن محاسبه نشده بود.

رئیس سابق ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

دولت مشخص کند چگونه 10 میلیارد دلار قاچاق کالا را کاهش داد

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران:

رشد اقتصادی 8 درصدی در برنامه ششم محال است

رئیس کمیته ملی حج و عمره رژیم سعودی اعتراف کرد

کاهش 50 درصدی کسب و کار مرتبط با حج در عربستان


